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Město Morkovice-Slížany

ročník -XXII, číslo 4 - prosinec 2019

Slovo starosty

Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych se spolu s Vámi ohlédl a zrekapituloval uplynu-

lý rok 2019. Pokud mohu hodnotit sám za sebe, tak musím říct, že z 
hlediska množství a velikosti investic města byl naprosto výjimečný. 
V lednu rok začínal rozpracovanou sokolovnou a prosinec nás zastihl 
při dokončování tří dalších velkých akcí - novostavba radnice, rekon-
strukce základní školy a tzv. „dešťovky“. Výjimečný nebyl ale jen z hle-
diska počtu akcí, ale také objemem investic. Jestliže v minulém voleb-
ním období (2015 – 2018) byly průměrné roční výdaje 55,75 mil. Kč, 
tak v roce 2019 dosáhly výdaje města 126,5 mil. Kč. Tyto výdaje jsou 
kryty rozpočtovými příjmy, úvěry a do značné míry také dotacemi.

První dokončenou stavbou byla ke konci června rekonstrukce 
sokolovny. Stavební část rekonstrukce v hodnotě 13,8 mil. byla hra-
zena z dotace MŠMT ve výši 7,2 mil. Kč a z rozpočtu města ve výši 
6,6 mil. Kč. Další práce a vybavení sokolovny hrazené z rozpočtu 
města stály 1,625 mil. Kč.

Počátkem prosince končí rekonstrukce základní školy v hodnotě 
16,55 mil. Kč. Na tuto stavbu se podařilo získat dotaci z ministerstva 
financí ve výši 12,114 mil.

Další stavbou dokončovanou počátkem prosince je „Zachytávání 
dešťových vod z městských budov“., tzv. „dešťovka“. Stavba slouží k 
zachytávání dešťové vody do nádrží, ze kterých budou využívány na 
závlahu hřiště a na doplňování vody v Ovčáčku. Celkové náklady 
byly 10,5 mil. Kč, z toho dotace byla 8,754 mil. Kč.

Na závěr jsem nechal největší stavbu posledních let – tzv. „no-
vou radnici“ s cenou 45,657 mil. Kč bez DPH (snažíme se uplatnit 
maximální odpočet DPH, a proto není cena vč. DPH dosud upřesně-
ná). Jsem velmi rád, že jsme tuto pro město nutnou budovu zdárně 
dokončili. Její stavba byla zahájena loni v létě a z mého pohledu „na 
poslední chvíli“ před prudkým nárůstem cen stavebních materiálů i 
prací ve stavebnictví. Dnes by stála minimálně o 10 mil. víc a je proto 
možné, že by se ani nezačalo stavět.

Z uvedeného výčtu je zřejmé, že rok 2020 nutně musí být inves-
tičně „chudší“. Je ale dobře, že velké stavby jsou dokončeny, protože 
při stávajícím tempu nárůstu cen tím město do budoucna prokaza-
telně ušetřilo.

Přeji Vám pěkné prožití vánočních svátků a úspěšné 
vykročení do roku 2020.
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I. Při zahájení bylo přítomno 12 členů městského zastupitelstva
Omluveni: MUDr. Chvátalová, P. Jablunka, Ing. Pěnčíková
Zápis ze zasedání zastupitelstva města č. 6 byl schválen jednomyslně.

Ověřovatelé zápisu: Mgr. Barnetová, Ing. Zdražilová
Návrhová komise: Mgr. Albrechtová, Ing. Rábek,

Program: 
1.  Zpráva o plnění usnesení
2.  Zpráva o činnosti rady města
3.  Informace o provedeném rozpočtovém opatření č. 8 a 9 v radě města
4.  Majetkoprávní úkony 
5.  Změna účelu dotace pro SDH Morkovice
6.  Finanční dar pro vlastníky bytového domu č.p.680 Morkovice, který byl 

poškozen větrnou smrští
7.  Dotace pro Tělocvičnou jednotu Sokol Morkovice 
8.  Zpráva o uplatňování územního plánu Morkovice - Slížany
9.  Rozpočtové opatření č. 10
10.  Změna ve stanovení výše odměn neuvolněným členům zastupitelstva 

města 
11.  Obecně závazná vyhláška č.1/2019 o stanovení systému shromažďování, 

sběru, přepravy, třídění, využívání a  odstraňování komunálních odpa-
dů a nakládání se stavebním odpadem

12.  Místní optická síť

Program byl schválen jednomyslně.

II. Projednávání programu
1. Zpráva o plnění usnesení
• Smlouva na prodej pozemku prac.č. 11 s manžely Skalovými nebyla po-

depsána
• Smlouva na prodej pozemku prac.č. 2 s I. Kapounkovou a L. Králíkem 

byla podepsána
• Smlouva na prodej pozemku prac.č. 3 s manžely Štětinovými byla po-

depsána
• Smlouva o bezúplatném převodu pozemku p.č. 1466 v k.ú. Morkovice 

z České republiky – Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových 
na město Morkovice – Slížany byla podepsána

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o plnění usne-
sení.
Hlasování:  Schváleno jednomyslně

2. Zpráva o činnosti rady města od 14.6.2019 do 6.9.2019
Zápisy z jednání rady jsou zasílány členům zastupitelstva a také jsou zveřej-
něny na stránkách města.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o činnosti 
rady města za období od 14.6.2019 do 6.9.2019
Hlasování: Schváleno jednomyslně

3. Informace o provedeném rozpočtovém opatření č.8 a 9 v radě města
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci o provede-
ném rozpočtovém opatření č.8 a 9 v radě města dle přílohy č.1
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

4.  a) Převod pozemků pod cyklostezkou „Morkovice – Nezamyslice“ do 
vlastnictví obcí v jejich katastrálních územích. 

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje  převod pozemku darem a 
to pozemků p.č. 1336 ostatní plocha o výměře 9343 m2 v k.ú. Uhřice, Obci 
Uhřice.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje  převod pozemku darem a 
to pozemků p.č. 6384 ostatní plocha o výměře 3603 m2, p.č. 5922 ostatní 

Zápis ze zasedání Zastupitelstva města Morkovice -Slížany č. 7
konaného dne 16.9.2019 v 17.00 hod. 

v zasedací místnosti Agrodružsva Morkovice

plocha o výměře 18028 m2, p.č. 6426 ostatní plocha o výměře 6943 m2 v k.ú. 
Prasklice , Obci Prasklice.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje  převod pozemku darem a 
to pozemků p.č. 1372 vodní plocha o výměře 34 m2, p.č. 1219 ostatní plocha 
o výměře 3388 m2, p.č. 1178 ostatní plocha o výměře 3038 m2 v k.ú. Osíčany, 
p.č. 620/6 ostatní plocha o výměře 103 m2, p.č. 1139 ostatní plocha o výměře 
8532 m2, p.č. 1127 ostatní plocha o výměře 1028 m2, p.č. 1120 ostatní plocha 
o výměře 2487 m2 v k.ú. Koválovice u Tištína, Obci Koválovice - Osíčany.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje  převod pozemku darem 
a to pozemků p.č. 3437/126  ostatní plocha o výměře 290 m2, p.č. 5032/1 
ostatní plocha o výměře 2687 m2, p.č. 5032/2 ostatní plocha o výměře 13148 
m2, p.č. 2972/1 ostatní plocha o výměře 17472 m2, p.č. 5577 ostatní plocha o 
výměře 24931 m2 v k.ú. Tištín, Městysu Tištín.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje  převod pozemku darem a 
to pozemků p.č. 2254 ostatní plocha o výměře 17328 m2, p.č. 2255 ostatní 
plocha o výměře 1544 m2 v k.ú. Nezamyslice nad Hanou , Městysu Neza-
myslice.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje převod pozemku darem a 
to pozemku p.č. 1443 ostatní plocha o výměře 1792 m2 v k.ú. Dřevnovice, 
Obci Dřevnovice . 
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

4. b) Bezúplatný převod pozemků ve vlastnictví ČR - Úřad pro zastupování 
státu ve věcech majetkových na Město Morkovice - Slížany
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje bezúplatný převod pozem-
ků, a to p.č. 1395/6 ostatní plocha o výměře 5 m2, p.č. 1395/22 ostatní plocha 
o výměře 22 m2, p.č. 1395/36 ostatní plocha o výměře 20 m2, p.č. 1395/69 
ostatní plocha o výměře 20 m2, p.č. 1843/1 ostatní plocha o výměře 179 m2 
a p.č. 1843/3 ostatní plocha o výměře 44 m2  v k.ú. Morkovice z  ČR - Úřad 
pro zastupování státu ve věcech majetkových na město Morkovice – Slížany.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

5. Změna účelu dotace pro SH ČMS - SDH Morkovice    -     Bod byl stažen 
z projednávání.

6. Finanční dar pro vlastníky bytového domu č.p. 680 Morkovice, který byl 
poškozen větrnou smrští
Finanční dar pro vlastníky bytového domu č.p.680 Morkovice, Společen-
ství vlastníků domu Kolaříkova 680 v Morkovicích, na částečnou úhradu 
nákladů na opravu poškozeného pláště střechy na bytovém domě z důvodu 
nenadálé události (větrné smrště) ve výši 15 % prokázané škody. Tento po-
stup je navržen v souladu s obdobným usnesením zastupitelstva města ze 
dne  25.10.2017. 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje poskytnutí fi nančního 
daru ve výši  50.029,-  Kč Společenství vlastníků domu Kolaříkova 680 
v Morkovicích. 
Hlasování: Schváleno jednomyslně

7. Dotace na provoz pro Tělocvičnou jednotu Sokol Morkovice
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje poskytnutí neinvestiční 
dotace ve výši 130.000,-Kč pro Tělocvičnou jednotu Sokol Morkovice a 
uzavření veřejnoprávní smlouvy o jejím poskytnutí a dotaci 70 000 Kč a 
uzavření veřejnoprávní smlouvy o jejím poskytnutí.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

8. Zpráva o uplatňování Územního plánu Morkovice – Slížany v uplynulém 
období 2015-2019
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Zprávu o uplatňování 
Územního plánu Morkovice – Slížany v uplynulém období 2015-2019 dle 
přílohy č.2.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí vyhodnocení po-
žadavků dotčených orgánů, krajského úřadu, podnětů sousedních obcí a 
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připomínek uplatněných při projednání Zprávy o uplatňování Územního 
plánu Morkovice – Slížany v uplynulém období 2015-2019 dle přílohy č.3.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

9. Rozpočtové opatření č. 10 – příloha č. 1
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opatření č. 10 
dle přílohy č.1
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

10. Změna stanovení výše odměn neuvolněným členům zastupitelstva města
Výpis z platné Přílohy k nařízení vlády č. 318/2017  Sb., o výši odměn členů 
zastupitelstev územních samosprávných celků, maximální výše pro neuvol-
něné členy zastupitelstva

počet obyvatel neuvolněný 
místostarosta člen rady předseda výboru 

nebo komise
nad 1 000
do 3 000 29 546 Kč 6566 Kč 3283 Kč
člen výboru nebo 
komise 2 736 Kč člen výboru 

nebo komise 1 641 Kč

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města stanoví podle § 72 a § 84 odst. 2 písm. 
n) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), v platném znění, výši 
odměny neuvolněným členům zastupitelstva ve výši 50 % z částky uvedené 
v pro daný měsíc platném Nařízení vlády č. 318/2017 Sb., o výši odměn čle-
nů zastupitelstev územních samosprávných celků, ve znění pozdějších změn 
a doplňků.
V případě souběhu výkonu více funkcí neuvolněných členů zastupitelstva 
obce se stanovuje odměna jako souhrn odměn.
Odměna v uvedené výši se neuvolněnému zastupiteli poskytuje od 1.10.2019 

nebo ode dne následujícího po dni prvního zasedání zastupitelstva, jehož se 
zúčastní nebo ode dne následujícího po dni zvolení do příslušné funkce, a to 
po celé funkční období.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města ruší s platností od 1.10.2019 usnesení 
zastupitelstva města ze dne 31.10.2018 pod bodem 6. 
Hlasování: 9 členů městského zastupitelstva hlasovalo pro návrh. Ing. Zdra-
žilová a Z. Frkal hlasovali proti návrhu. Mgr. Barnetová se zdržela hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

11. Obecně závazná vyhláška č.1/2019 o stanovení systému shromažďování, 
sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů a 
nakládání se stavebním odpadem (příloha).
Zásadní změny oproti platné vyhlášce jsou v tom, že bylo nutné vyhlášku 
doplnit o nové složky, které se musí třídit a to „jedlé tuky a oleje“ dále musela 
být zrušena doba (od-do) umístění sběrných nádob na bioodpad, které musí 
být celoročně.   
Poslední změnou je, že z vyhlášky jako právního předpisu, musel být vypuš-
těn motivační evidenční systém odpadového hospodářství (MESOH) včet-
ně jeho příloh. Ten se musí následně schválit v radě města.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje Obecně závaznou vyhláš-
ku č.1/2019 o stanovení systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, 
využívání a odstraňování komunálních odpadů a nakládání se stavebním 
odpadem.
Hlasování: Schváleno jednomyslně.

12. Místní optická sítˇ
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města ukládá radě města připravit návrh po-
stupu budování místní optické sítě

Hlasování: Schváleno jednomyslně. 

Zpáteční lístek: O mamince jen to krásné

Vítejte, milí, u přepážky s prodejem zpátečního lístku do dětství. Dnes 
bych vám chtěl vypsat několika slovy to, co slovo „ maminka“ znamenalo 
pro malého špunta a co znamenalo pro věkem odrostlého dospěláka.

  Vím, ve svých vzpomínkách jsem mnohokrát vzpomněl na mou ma-
minku, ale dnes bych rád promluvil do srdcí těch, kteří ještě věkem nedo-
sáhli na ten dospělácký a berou maminku jako někoho, kdo je zde, stojí při 
něm, když potřebuje pomoc a oporu, a ona je vždy připravena poskytnout 
vše potřebné, co se od maminky požaduje.

  Maminka. To nejkrásnější slovo českého jazyka. V tom tak nádherném 
měkkém slově, je vyjádřeno vše, co v srdci dítěte uchováno jest. V srdci mi-
minka, dospívajícího, dospělého i toho, kterému vrásky v obličeji vyzrazují 
již jeho věk. Stále je to dítě jedné maminky, na kterou nelze jinak vzpomí-
nat, hovořit o ní i psát, než jen v zářivém lesku slov a písmen. V srdci ji mít 
ozářenou jasem jejího úsměvu, kterým konejší bolístku dítěte, či jak tichým 
slovem, s nádechem medu v hlase, radí svému dospěláčkovi. Není nic nád-
hernějšího. Mít takovou maminku vedle sebe, moci ji uchopit za ruku, při-
tisknout se k ní nebo ji položit hlavu do klína a nechat si vískat vlasy rukama, 
které pro její dítě v životě už tolik udělaly.

  A já takovou maminku měl. Ženu, která mi dala život, která mne 
provázela velkou částí mého života, a vždy jsem k ní mohl přijít a mohl se 
v zázračném okamžiku změnit v malého caparta. Když mi bylo „ouvej“, pak 
jsem i jako dospělý usedl před maminku na koberec a položil hlavu do je-
jího klína. Tak, jako před mnoha lety, mi začala vískat vlasy a její tichý hlas 
nade mnou mne uklidňoval. Nakonec vždy poznamenala: „Kdysi jsem tak 
chovala celé dítě, teď mám z tebe jen hlavu.“   Maminka, již jako malé děvčát-
ko, chtěla být učitelkou. Sen se jí splnil. Absolvovala studium v Učitelském 
ústavu v Kroměříži. Tímto obdržela vysvědčení způsobilosti „vyučovati na 
školách obecných“. Ofi ciálním listem byla ustanovena učitelkou při pětitříd-
ní obecné škole v  Morkovicích. Posléze následovala učitelská štace podle 
místa pracovního působení mého tatínka. Ukončena byla až v Přerově na 
osmileté střední škole. To bylo velmi zajímavé umístění jak pro maminku, 
tak i pro mne samotného. Začala totiž učit na škole, kam jsem docházel i já. 
A co čert nechtěl, byla ji přiřčena třída, třída moje. Znamenalo to, že paní 
učitelka, moje maminka, učila po dobu dlouhého jednoho roku svého syna. 
Ne, že by se mi to nelíbilo, to nemohu tvrdit, ale očekával jsem od paní uči-

telky větší pochopení. Vždyť to byla moje maminka, ne? Ale přepočítal jsem 
se. Byl jsem přímo deptán neustálým vyvoláváním k tabuli, jen aby ostatní 
děti viděly, že mi maminka nenadržuje a známky si zasloužím. Musel jsem se 
doma víc učit, což mi pod nos moc nešlo. Ale rok uběhl jako voda a já šel do 
vyšší třídy a do jiné školy. Pak přišel čas a já se z domova odstěhoval. Bydlel 
jsem v jiném městě a domů se vracel ne tak často, jak by to mělo být. Návštěvy 
rodičů byly čím dál řidší.

Jak můj tatínek vzpomínal, stávalo se, že mu maminka jednoho dne řek-
la: „Děcka tento týden přijedou.“

„Jak to víš?“ podivil se tatínek. „Oni ti psali?“
  Maminka se vždy potutelně usmála a sdělila tatínkovi, že to tušila, že se 

jí o tom v noci zdálo.
A v pátek odpoledne zazvonil u bytu zvonek, a my se ženou a dítětem, 

jsme se objevili ve dveřích.
„Co jsem ti říkala?„ zářila štěstím maminka a významně pohlédla na ta-

tínka.
„Vy jste psali, že přijedete?“ otočil se tatínek na nás.
Tuto možnost jsme okamžitě odmítli a pak jsme se jen divili tátovu vy-

právění o maminčině předvídavosti. A nebylo to pouze jednou. Maminčina 
duše byla s námi nějak na dálku spojena, jinak se to nedá vysvětlit. Možná, že 
to byla ona, kdo nás na dálku přivolala. Kdo ví?

Myslím si, že všechny maminky mají v sobě něco, co i na dálku jejich 
duše spojuje s dítětem, které povila. Ony to jsou, kdo v okamžiku vytuší, že 
dítěti hrozí něco vážného nebo ji na dálku přepadne něco krásného a myš-
lenka, že se jejímu dítěti právě v tomto okamžiku děje něco hezkého a ono je 
spokojené, vykouzlí v jejím srdci blažený pocit.   Maminka je prostě mamin-
ka. Je to žena, kterou bychom si po celý její život měli vážit a ctít. Dospěláci 
vzpomínají na své matky a ctí je. Ano, to je pravda. Své matky mají v srdci, i 
když už s nimi nejsou. Ctili je i za jejich života. Byli k tomu prostě vychováni 
a láska k mamince přetrvala. Jak se říká: „Byla jiná doba a rodiče měli své 
výsadní postavení, založené na úctě a lásce.“

A já se ptám: „Jaký máte pocit v srdci, vy, současné děti a dospívající, když 
nad vámi zazní to nádherné slovo  - M a m i n k a -  a můžete ho také vyslovit?   
Mějte to krásné slovo stále v srdci a také osobu, jíž to slovo přináleží. 

  Váš. Ing. Mirko Králík
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Základní škola

Žáci 9.B se připravili Halloween pro své kamarády z 1.B

Podzimní období s sebou přináší celou řadu svátků, podzimních 
prázdnin a možností se i ve škole nějak vyřádit. V mnoha zemích světa 
lidé oslavují svátek Halloween, který někteří v našich končinách neradi 
vidí a raději se přiklání k Dušičkám. Ale ať už je to tak či jinak, stalo 
se na naší škole zvykem, že si žáci devátých tříd připraví nějaké to ha-
lloweenské tvoření pro své malé kamarády ze tříd prvních. Letošní rok 
nebyl vyjímkou a hned první den po prázdninách se 9.B vydala do 1.B. 
Patroni prvňáčků si pro ně připravili malování na obličej, dlabání dýní, 
hledání sladkostí ve střevech (špagety), slizu a prstech a bradavicích 
čarodějnic (mrkev a hrozinky), omalovánky, pracovní listy a došlo i na 
společné tancování. Jak žáci devátých tříd, tak i ti menší, prvňáčci, se 
na tento den opravdu připravili. Přišli v hrůzostrašných maskách, ne-
chyběly čarodějnice, zombie a vše ještě více podrhlo kreslení na obličej. 
Nakonec dvouhodinového programu si všichni společně pochutnali na 
hellowenských muffi  nkách, které byly velice povedené a chutné a spo-
lečně se vyfotili. 

Mgr. Eva Bánská

Projekt Krokus opět na naší škole
Před několika lety jsme se poprvé na naší 

škole zapojili do mezinárodního projektu 
Krokus. V letošním roce jsme se rozhodli, 
že se opět přihlásíme a zapojíme se. Krokus 
je projekt, kterým si připomínáme dětské 
oběti holokaustu. Je určen všem školám po 
celém světě. Důležité je se přihlásit a čekat 
na zaslání cibulek krokusů, které svou žlutou 
barvou připomínají Davidovu hvězdu, kterou 
byli všichni židé starší šesti let během druhé 
světové války označeni. Krokusky je nejlépe 
zasadit do konce listopadu a čekat na jaro až 
vykvetou. V některých zemích se první květy 
objeví již kolem 27. ledna na Mezinárodní den 
památky obětí holokaustu. U nás to bude asi 
později. Projekt je letos určen žákům devátých 

tříd, kteří mají holokaust v tématickém plánu. 
Navíc je v únoru příštího roku čeká exkurze 
do koncentračního tábora Osvětim. Ve středu 
13. listopadu se žáci 9.A a 9.B sešli společně v 
jedné učebně, aby se dozvěděli, o co v projektu 
jde, co na ně čeká a proč se krokusky sázejí. 
Poté následoval přesun ven a sázení krokusů. 
Každá třída měla k dispozici svůj květináč, 
do něhož si každý sám za sebe zasadil jednu 
sazenici. Květináče ve tvaru Davidovy hvězdy 
jsou k vidění v prostoru mezi jídelnou a no-
vou budovou, kde přezimují a na jaře by měly 
krokusy vykvést. Při této příležitosti bychom 
spolu s deváťáky chtěli uctít památků obětí ho-
lokaustu společně s veřejností a také ve škole 
připomenout datum 27. listopadu. Historii je 

potřeba si neustále připomínat, obzvlášť tu, 
která vedla téměř k vyhlazení jedné skupiny 
obyvatel a zabránit tomu, aby se něco podob-
ného ještě opakovalo.

Mgr. Eva Bánská

Výchovný koncert Cesta k sametu připomenul rok 1989

Ve čtvrtek 21. listopadu se konal výchovný koncert pro žáky dru-
hého stupně. Jeho cílem bylo připomenout události roku 1989, neboť 
je to letos právě 30 let, kdy naše země získala svobodu a lidé mohou 
svobodně volit, cestovat, vzdělávat se, realizovat své sny a mnoho dal-
šího. Výchovný koncert vznikl ve spolupraci Základní umělecké školy 
v Morkovicích a naší základní školy. Společné úsilí pak bylo odmě-
něno potleskem a to hned dvakrát. Dopoledne se na své spolužáky 
a kamarády přišli podívat žáci druhého stupně a také pátých tříd a 
večer bylo představení určeno veřejnosti. Cílem projektu bylo zachytit 
nejen události roku 1989, ale cestu k tomu, proč vůbec studenti vyšli 
v tomto roce do ulic. Průvodcemi historií se stali žáci 9.B, kteří se 
ujali jak hlavních rolí babičky, vnučky a dědečka, tak i rolí vedlejších 
jako byli mafi áni, hrobaři, demonstranti, Jan Palach, Václav Havel a 
další. Vše do sebe dokonale zapadlo – herecké výkony, prezentace s 
dobovými fotografi emi a zvukovými záznamy, hudba orchestru. Pro-
pojením těchto tří aspektů pak vzniklo krásné dílo, které i v mnoha 
žácích v hledišti zanechalo stopu. Nedílnou součástí představení byly 
zapůjčené rekvizity, za což velmi děkujeme těm, kteří se nebáli a svěřili 
nám například rakev, pouta a obušek, vlajky a další. Velké poděkování 
patří všem vystupujícím a především pak žákům devátých a sedmých 
tříd, kteří se svých rolí ujali opravdu profesionálně a také hudebnímu 

orchestru, který zahrál písně jako byla Modlitba pro Martu, Bratříčku, 
zavírej vrátka či Náměšť. Už teď se plánuje další výchovný koncert a 
bude se na co těšit.

Mgr. Eva Bánská
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Co je „Code Week“
Evropský týden programování je projekt, 

který propaguje kreativitu, řešení problémů 
a spolupráci pomocí programování a jiných 
technických aktivit. Cílem je programování 
zviditelnit – ukázat mladým lidem, dospělým 
i seniorům, jak je díky programování možné 
realizovat myšlenky. Chceme tyto dovednosti 
zbavit roušky tajemství a spojit motivované 
lidi, aby se učili. 

Žáci zapojeni do klubu logiky a desko-
vých her - robotiky programovali ozoboty v 

ozoblockly, stavěli a programovali roboty lego 
wedo2.0. Žáci 5. tříd si na workshopu robotiky 
vyzkoušeli i beeboty a jiné typy robotů vhod-
ných pro výuku. Učitelé se seznámili s 3D tis-
kárnou a jejím využití ve škole. 

Programování je fakt hračka a zvládnou jej 
i naši prvňáčci:-) Tak se toho nebojte. Vždyť je 
to nejenom zábava, ale obávám se, že pro naše 
děti i povinná výbava do jejich profesního ži-
vota ve 21. století. 

Mgr. Jana Teriaki, ředitelka školy

Sportovní úspěchy našich žáků

Od začátku školního roku se naši žáci za-
pojili do řady sportovních aktivit a soutěží. 
Nechyběla minikopaná dívek, halová kopaná 
chlapců a okrkové kolo ve fl orbale. A nutno 
říct, že si nevedli vůbec špatně. 

Minikopaná dívek
Naše žákyně se 17. října zúčastnily mini-

kopané dívek na umělé trávě na Hanácké Slávii 
v Kroměříži. Tvrdě bojovaly a až na penaltové 
kopy skončily na krásném druhém místě. 

Florbal
V úterý 23. října se v nedaleké sportovní 

hale uskutečnilo okrskové kolo ve fl orbale. 
Celkem se zúčastnilo osm týmů z okresu Kro-
měříž, přičemž první dvě vítězná místa zaru-
čovala postup dál. 

Hrálo se ve dvou skupinách po čtyřech tý-
mech, přičemž náš výběr si nevedl vůbec špat-
ně. Hned v prvním utkání se Zacharem se nám 
podařil uhájit výsledek 1:0. Bohužel jsme však 
přišli o dvě velké opory, které se nám zranily a 
již nemohly do dalších utkání zasáhnout. I dru-
hý zápas se nám povedl, ve třetím jsme o jednu 
branku prohráli, ale i tak žila naděje na dobré 
umístění. Přes velké nasazení a snahu se však 
musel náš tým spokojit nakonec se třetím mís-
tem. Avšak i to je velmi krásný výsledek. Celko-
vě jsme tedy skončili třetí z osmi týmů a lepší 
byl jen Oskol a Slovan. 

Halová kopaná chlapců
Naše základní škola hostila dne 24. října 

turnaj halové kopané chlapců. K vidění byly 
krásné zápasy, vyrovnané souboje a důrazně 

vstřelené branky i nekompromisní zákroky 
brankářů. Naši chlapci dosáhli na krásné za-
sloužené druhé místo. 

Všem děkujeme za reprezentaci, fair play 
hru a přejeme hodně úspěchů i v budoucnu.

Mgr. Zdeněk Zaoral, Mgr. Eva Bánská

Naše krajské město – Baťův Zlín

Ve čtvrtek 24.10.2019 se vydali žáci 5. tříd 
doplnění žáky 4. ročníku naší školy do Zlína, 
města Tomáše i Jana Antonína Bati. V rámci 
výuky vlastivědy o našem kraji a krajském měs-
tě jsme nejprve po příjezdu zamířili na zlínské 
náměstí Míru, kde jsme se trošku porozhlédli 
a posilnili něčím k snědku.  Pak už naše kroky 
směřovaly do budovy 14, která je sídlem Muzea 
jihovýchodní Moravy. Zde jsme se rozdělili na 
dvě skupiny. Jedna skupina odešla s paní průvod-
kyní do 21. správní budovy tzv. „zlínského mra-
kodrapu“ a druhá zůstala ve čtrnáctce a prohlédla 
si Obuvnické muzeum se spoustou zajímavých 
bot z celého světa i z různých historických ob-
dobí. Viděli jsme také starodávnou ševcovskou 
dílnu, auto cestovatelů Hanzelky a Zikmunda, 

či expozici zlínských fi lmových ateliérů. Zhlédli 
jsme také dobové fi lmové reklamy např. na pneu-
matiky nebo tenisky a šestkrát si narazili tzv. „za-
městnanecké píchačky“.  Na střechu mrakodrapu, 
který má 16 pater a výšku 77,5 m, jsme se vyvezli 
výtahem, vlastně pojízdnou kanceláří Jana Anto-
nína Bati. Výtah byl úžasný – pracovní stůl, židle, 
telefony, umyvadlo a výhled na město i do každé-
ho patra byl doplněn dobovými fortografi emi. Na 
střeše nás ohromily krásné výhledy na celé město 
i velká maketa města. Obě skupiny se pak samo-
zřejmě prohodily.  Po poledni jsme se unaveni, ale 
moc spokojeni, vraceli do školy. Teď již víme, že 
si Jan Antonín Baťa Řád Bílého lva, který mu byl 
letos udělen, za svou práci zasloužil.

Třídní učitelky
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Badatelská výuka v zeměpisném semináři

Žáci osmých tříd navštěvující zeměpisný 
seminář si své znalosti rozšiřují nejen teore-
ticky, ale hlavně bádáním a praktickými po-
kusy. V prvním čtvrtletí se zabývali tématem 
Evropské řeky. 

Nejprve bylo jejich úkolem vytvořit si 
model toku evropské řeky spolu s  okolní 
přírodní krajinou a povrchem a identifi-
kovat v něm jednotlivé říční útvary. Poslé-
ze hodnotili důvody znečištění evropských 
řek, zamýšleli se nad tím, proč se se zvedá 

průměrná teplota Rýnu, proč se Visle říká 
polská žumpa, proč jsou evropské řeky plné 
pesticidů, antibiotik a mikrobů nebo jaký 
vliv na okolní přírodu má násilné narovná-
vání řek a stavění hrází. Jednoduchým po-
kusem pak ověřovali, jak probíhá přirozená 
filtrace tekoucí vody a se kterým druhem 
znečištění si příroda sama neporadí. Snad 
jim jejich píle a elán vydrží i při plnění dal-
ších úkolů. 

Mgr. Monika Navrátilová

Volnočasové aktivity ve škole

Naše škola svým žákům na začátku školního roku nabídla vý-
běr z bezmála čtyřiceti kroužků. Otevřeno a v provozu je dnes 32 
kroužků. Vybere si a dovolit si je může prakticky každý. Tyto aktivi-
ty dávají našim žákům možnost zajímavě a aktivně trávit svůj volný 
čas v bezpečném prostředí, bez nutnosti dojíždění do větších měst. 
Rozvrhově jsou aktivity upraveny tak, aby byly realizovány v době 
po vyučování. Mimo školní kroužky mohou žáci prvního stupně 
navštěvovat jedno ze čtyřech oddělení školní družiny a žáci stupně 
druhého pak denní místnost školního klubu. 

Školní kroužky můžeme pomyslně rozdělit na školní a dotované. 
Kroužky dotované z evropského projektu OP VVV Spolu to doká-
žeme II (šablony II) nebo z AŠSK (Asociace školních sportovních 
klubů) jsou pro žáky zdarma. 

Nově letos nabízíme klub logiky a deskových her. Podtitulem 
této aktivity je robotika a programování. Žáci různého věku, ale i 
ti nejmenší, se zde hravou formou seznamují s jednoduchými ro-
boty – ozoboty, které programují buďto čárami a kódy nebo na po-
čítači. Staví jednoduché roboty ze stavebnic lego WeDo 2.0 nebo se 
coby žáci virtuální učebny Tinkercad pokouší o 3D modelaci. Škola 
disponuje i 3D tiskárnou, kde si ti nejšikovnější mohou své modely 
vytisknout.

Další novinkou je příprava žáků k mezinárodním Cambridge 

zkouškám z angličtiny. Tato příprava je poskytována zájemcům zdar-
ma. Kroužek je dvouletý. Angličtině se ale věnujeme i v jiných krouž-
cích jako je například kroužek rozvoje angličtiny pro 4. a 5. třídu, 
doučování angličtiny pro 2. stupeň.

Po roční pauze jsme opět otevřeli technický kroužek v našich 
dílnách, kde žáci pod vedením pana učitele řežou, pájí, jednoduše 
prostě s velkým nadšením vytvářejí, různé důmyslné výrobky. Zde se 
do budoucna nabízí propojení s 3D modelací a tiskem.

Nově využíváme po vyučování i školní kuchyňku pro naše nové 
kuchařinky, nezapomněli jsme ani na malé tanečnice a tanečníky, ani 
na mistry umění ve výtvarném a keramickém kroužku. 

No, a protože kromě rozvoje ducha je potřeba rozvíjet i tělo, na-
bídli jsme i množství tělovýchovných kroužků. Jedná se převážně o 
„stálice“ jako je fotbal, floorbal, gymnastika, sportovní kroužek, lu-
kostřelba. 

Velmi rádi ve své škole dáváme prostor i velmi oblíbenému zdra-
votnímu kroužku. Znovu se nám podařilo rozjet i divadelní kroužek. 

Na tomto místě bych chtěla poděkovat všem pedagogickým pra-
covníkům, kteří navíc, po své každodenní práci, věnují svůj volný čas 
dětem. Chtěla bych jim popřát spoustu nadšených svěřenců. Žákům 
bych zase chtěla popřát, aby svůj čas trávili aktivně, činností, která 
je baví.
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Anketa Dobrovolní hasiči roku

Anketu Dobrovolní hasiči roku (ADHR) každý rok vyhlašuje 
spolek Svatý Florián – Dobrovolní hasiči. Jejím hlavním smyslem je 
přiblížit a propagovat rozmanitou činnost dobrovolných hasičů širo-
ké veřejnosti. 

Anketa má dvě samostatné kategorie – pro zásahové jednotky 
SDH obce s konkrétním zásahem a sbory dobrovolných hasičů s ak-
cemi – kulturně-společenskými, preventivně-výchovnými a práci s 
mládeží. Sbory z celé České republiky jsou rozděleny do pěti soutěž-
ních oblastí.

Do devátého ročníku ankety se zapojil i náš sbor. Z pestré činnos-
ti jsme vybrali tradiční akci – hasičský výlet. Jde o akci, která má své 
kořeny v historii a do dnešní doby se v širokém okolí zachovala právě 
jen v morkovském okrsku. Jejím cílem je přátelské setkávání, vzájem-
ná podpora a prezentace činnosti sboru veřejnosti, ale i pokračování 
a zachování této tradice.

Z přihlášených 21 sborů v oblasti Sever Moravy byl náš sbor 
odbornou porotou vybrán mezi 5 sborů postupujících do finále. O 
celkovém umístění pak rozhodovala prostřednictvím internetového 
nebo SMS hlasování veřejnost.

Slavnostní vyhlášení výsledků a předávání cen proběhlo na Ga-
lavečeru 20. listopadu 2019 v Zoner BOBYHALL, Cosmopolitan 
Bobycentru. I když nám v letošním ročníku patřilo 4. místo, byl to 
velmi příjemný večer. Pro sbor velká zkušenost a motivace do další 
činnosti.

Velmi si vážíme všech hlasů, které jsme od občanů dostali, děku-
jeme jim za velkou podporu.

Poděkování patří samozřejmě i členům, kteří se aktivně zapojují 
do chodu sboru a realizaci všech akcí.

Mgr. Lenka Stojanová
členka sboru

Budování 
v Sociálních službách Pačlavice

Jak jste si nejspíš při projíždění Pačlavicemi všimli, rekonstrukce bu-
dov našich sociálních služeb je v plném proudu. A není to jen tak ledaja-
ká rekonstrukce – pro nás jako organizaci je v podstatě „životně“ důleži-
tá a už dlouho jsme věděli, že bude potřeba vzít to „pěkně od podlahy“. 

Ačkoliv se totiž dlouhodobě snažíme zvyšovat kvalitu péče pro-
střednictvím mnoha školení, supervizí, konzultací a podobně (jen pro 
představu – většina našich pracovníků přímé péče má jen v tomto roce 
splněno téměř 80 hodin vzdělávání, přičemž zákon od nás vyžaduje 
„jen“ 24 hodin ročně), prostředí našich služeb za touto kvalitou vždycky 
pokulhávalo. A i když se naši pracovníci stále snažili prostory domovů 
všemožně vyzdobit a vytvořit co nejlepší atmosféru bydlení, společné 
koupelny, WC či vícelůžkové pokoje nám neustále bránily dostat se na 
standard, který je ve většině pobytových služeb u nás samozřejmostí.

Do konce roku 2020 však již všechno bude jinak – služby pro seniory 
budou poskytovány na třech budovách: v budově domova se zvláštním 
režimem vzadu areálu naší organizace pro 30 klientů s Alzheimerovou 
chorobou a jiným typem demence, v budově vlevo od zámku, kde bude 
34 míst pro seniory omezené v soběstačnosti, a přímo v přízemí zámku 
pro dalších 14 seniorů, kteří se již bez pomoci druhé osoby neobejdou. 
Budovy budou bezbariérové s jednolůžkovými, maximálně dvoulůžko-
vými pokoji, vlastní koupelnou a WC, společnou kuchyňkou, jídelnou 
i terapeutickou místností určenou pro volnočasové aktivity a činnosti 
vedoucí k udržování či zvyšování soběstačnosti. Elektrická polohovací 
lůžka včetně signalizačního zařízení jsou samozřejmostí. Už se moc těší-
me na to, až Vám za rok budeme moci konkrétně představit, jak to u nás 
vypadá a co můžeme seniorům z našeho regionu nabídnout.

Mgr. Petra Motalová
Sociální služby Pačlavice, p. o.

UPOZORNĚNÍ
Úřední a pokladní hodiny Městského úřadu 

Morkovice-Slížany v závěru roku 2019

Pondělí   23.12.2019   7:30 – 12:00
Pondělí   30.12.2019    7:30 – 12:00   13:00 – 17:00

Prvním úředním dnem v novém roce bude 
pondělí 6. ledna 2020.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA 
V MORKOVICÍCH

bude z důvodu stěhování knihovny

UZAVŘENA 

 od pondělí 9. prosince 2019 
až do odvolání 
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Kterak dětské roztomilosti ze Sluníček uspávaly broučky

Jó broučci, to jsou nevyzpytatelná stvoření. 
Když mají vstávat, ještě by spali, když mají jít spát, 
jeden, aby je pohledal. Kdesi si lítají. Ale na pod-
zim, to se prostě broučci uspat musí, to ví přece 
každé malé dítě. A vědí to i všechny ty dětské roz-
tomilosti v mateřské školce, minimálně ty ze třídy 
Sluníček. Protože právě ty naše roztomilosti ze 
Sluníček se 7. listopadu vydaly broučky uspávat. 
A nebylo to vůbec jednoduché, protože broučci, 
místo toho, aby se dobrovolně vydali na kutě a 
chrupkali až do jara, prostě zmizeli. Schovali se, 
vypařili se, nebyli. A tak je děti nejdříve musely 
najít. Sraz všech broučko-uspávačů byl před škol-
kou. A sešlo se jich opravdu mnoho. Jak malých 
roztomilostí, které si na chodníku světluškovaly s 
lampióny, tak i jejich rodičů. A pak to přišlo. To 
oznámení, že se broučci kamsi ztratili a děti je te-
prve budou muset najít. Štěbetající průvod se tak 
musel vydat na dlouhou, předlouhou cestu, snad 
podobné jen té, na kterou se musel vydat Frodo 
Pytlík v Pánovi prstenů. Cestu plnou dobrodruž-
ství, bytostí z jiných světů, čar, kouzel a magie, a 
také infarktových momentů (ano, tím myslím na 
tebe, hejkale!). Ale popořádku. Nejdříve víly. Děti 
je potkaly ladně tančící u rybníka. Ale nechtě-
ly prozradit, kde se broučci schovávají, děti jim 
musely zazpívat písničku. A pak z rybníka vylezl 
vodník. Chlapík zelený jako brčál, ještě z něj crče-
la voda. I ten si od dětí vyžádal písničku, kterou 
mu určitě rády zazpívaly. Na oplátku jim přece jen 
ukázal, kudy se mají vydat dál. Kolem rybníka a 
dál a dál směrem do temnoty. A pak se to stalo. 
Něco ze tmy začalo hejkat, vzdychat a pobrumlá-
vat. Tedy především hejkat. A tu najednou na ces-
tu vyskočil hejkal. Olistěná bytost, která neustále 
hejk, hejk, hejkala – strašidelně hejkala. A to byl 
přesně ten moment, kdy se lámal pomyslný chléb. 
Kdy si nejedna dětská roztomilost pomyslela, že 
takzvaně hodí flintu do žita. Že jí nějaké uspávání 
broučků nestojí za takové úleky a strašení. A kdy se 
nejedna roztomilost chytila mámy či táty za ruku, 
nebo se k nim alespoň přitulila. A ano, ozval se i 
pláč.  Maminkou rychle utišený. Ale on ten hejkal 
nakonec nebyl zase tak zlý, také on dětem ukázal, 
kudy se mají vydat dál. Cesta pro někoho možná 
překvapivě skončila v podstatě tam, kde začala. U 
školky. Ale ne před, ale za. Na zahradě školky na 
děti čekala čarodějnice, tedy pomyslný závěrečný 
boss. Byla však velmi hodná a dětem prozradila, že 
se broučci ukryli kdesi na zahradě. A děti je hle-
daly, hledaly, až je doopravdy našly. A teprve pak 
se mohl uskutečnit onen uspávací akt, kdy si děti 
stouply do kruhu a společně zazpívaly broučkům 
milou ukolébavku. A broučci zavřeli svá malá očka 
a díky těm odvážným dětem, které musely podstou-
pit tu strastiplnou a dobrodružnou cestu, konečně 
usnuli. To ale ještě nebyl konec. Kdo sebral odvahu 
a kuráž, mohl se tunelem vydat k čarodějnici pro 
odměnu. A dostaly ji všechny děti - barevně svítící 
náramky. A pak ještě teplý čajík do bříšek a výbor-
né buchty. Ale to už byl opravdu konec. Nezbývá 
než poděkovat paním učitelkám a všem rodičům, 
prostě všem, kteří akci pro děti připravili. Děti si ji 
určitě užily a ještě dlouho na ni budou vzpomínat.

Libor Popela
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Farnost Morkovice

Ohlédnutí za uplynulým rokem

Pozvání k  bohoslužbám o Vánocích a na Nový rok v Morkovicích a okolních farnostech

V roce 2019 jsme připravili hodně akcí nejen pro děti z naší far-
nosti. V únoru jsme pořádali karneval na faře, následovaly pravidelné 
sobotní hry jednou za měsíc a nechybělo ani ukončení školního roku 
spojené s opékáním špekáčků na farní zahradě. 

Největším projektem byl farní tábor v Kelči a mládežnické soustře-
dění v Rychtářově. Obě akce se moc vydařily. Nechybělo ani Potáboro-
vé setkání v Praskílicch, které se uskutečnilo v září. Na podzim jsme se 
zase sešli u her na faře a při přípravách Živého Betléma. 

Štědrý den * úterý 24. prosince 2019
15:00 - vánoční mše svatá pro děti
20:30 - mše svatá v Prasklicích 
21:30 - mše svatá v Pačlavicích
22:30 - mše svatá v Morkovicích

SLAVNOST NAROZENÍ PÁNĚ - BOŽÍ HOD 
 středa 25. prosince 2019
   8:00 - mše svatá  v Prasklicích
   9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
14:30 - Te Deum a svátostné požehnání v Morkovicích

Svátek sv. Štěpána * čtvrtek 26. prosince 2019
   8:00 - mše svatá  v  Prasklicích
   9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
  Slavnost Matky Boží Panny Marie - Nový rok * středa 1. ledna 2020
  9:00 - mše svatá v Pačlavicích
10:30 - mše svatá v Morkovicích
15:00 - společná modlitba, zpívání koled a požehnání na Křébech
17:00 - mše svatá v Prasklicích

Kostel v Morkovicích bude otevřen pro návštěvu Betléma a modlitbu u 
jesliček 26. prosince od 14:00 do 16:00 hod. 

V čase adventu – v neděli 1. 12. budou při mši svaté požehnány adventní 
věnce a od úterý 3. 12. vás zvu na roráty, které jsou přípravou na Vánoce 
a připomínají nám, že SVĚTLO přišlo na tento svět. 

Co pro vás znamenají Vánoce? Na tuto otázku bychom v tyto dny sly-
šeli asi mnoho odpovědí. Jinak by odpovídala prodavačka v supermar-
ketu, jinak děti, jinak lidé v domovech pro seniory, jinak rodiče, jinak 

Tým vedoucích se stále rozrůstá, a my jsme za to moc rádi. Schá-
zíme se každý pátek na faře nejen při společné modlitbě, ale i v přá-
telském duchu. 

Děkujeme vám za přízeň a těšíme se na setkání v příštím roce. Pro 
aktuální informace o dění ve farnosti doporučujeme sledovat facebook 
„Farnost Morkovice“ nebo farní web. 

Tým vedoucích

dospívající mládež, jinak věřící, jinak ateisté, jinak děti z  neúplných 
rodin, jinak podnikatelé, jinak lidé, kteří jsou sami…. 
Někdo se nemůže dočkat, až uvidí rozzářený vánoční stromeček a ně-
kdo se zase těší, až bude po Vánocích. Někdo říká: „Je to takový zbožný 
zvyk. Vánoční stromek se svíčkami a několika hezkými dárky, očeká-
vání dětí a trochu vánoční hudby, je to hezké a dojímavé.“
Je to všechno, co se týká Vánoc? Je to hlavní věc? 
Pastýři v Betlémě jednoduše zjišťují: „dítě se nám narodilo.“  A najdou 
ho v chudobě stáje, v jednoduchosti života, v překvapivé nepatrnosti. 
Na setkání s ním je třeba jít tam, kde je.
Záleží na tom dítěti, na tom jediném dítěti narozeném v  Betlémě. 
Všechno ostatní na tomto svátku z toho žije nebo umírá a stává se 
iluzí. Vánoce znamenají: On přišel! Osvětlil noc našich temnot, noc 
našich nepochopení, krutou noc našich strachů a beznadějí. Učinil vá-
noční dobu, Svatou nocí. To vyjadřují Vánoce. Nepochopitelný zázrak 
všemohoucí Boží lásky, která je nepřemožitelná. 
Zapalte svíci – ta má více smyslu než veškerá temnota. Světlo přišlo na 
svět a temnota ho nepohltila. Jsou Vánoce, ty zůstanou na věky.

Přeji vám, ať tyto vánoční svátky – ať už budete kdekoli – prožijete 
v radosti a pokoji. A v novém roce ať vám Bůh žehná. 

P. Jan Ston

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2020
Žehnání koledníků a vedoucích skupinek bude v naší 
farnosti v pátek 3. ledna 2020, při večerní bohoslužbě ve 
farním kostele v Morkovicích.  
KOLEDOVÁNÍ BUDE PROBÍHAT VE DNECH 
4. 1. – 12. 1. 2020
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Sociální poradna

Sociální poradna je jednou ze sociálních služeb poskytovaných Chari-
tou Kroměříž. Jejím posláním je prostřednictvím základního a odborného 
sociálního poradenství poskytnout informace, doporučení, pomoc a pod-
poru lidem v obtížné životní situaci, kterou nejsou schopni sami zvládnout.

Cílovou skupinou jsou všechny osoby, které se z jakéhokoli důvodu 
ocitly v nepříznivé sociální situaci a nejsou schopny ji řešit vlastními silami. 

Cílem pracovníků Sociální poradny je seznámit klienty s jejich právy a 
povinnostmi, poskytnout jim potřebné informace a dopomoci k dosažení 
optimálního řešení problému. 

Od 1.12.2019 každé úterý 9:30 – 15:00 také zásluhou navázané spolu-
práce s panem starostou Mgr. Pavlem Horákem můžeme nabídnout naše 
služby i potřebným lidem přímo v Morkovicích na adrese: Kolaříkova 879 
(budova bývalého komunálu vedle hřbitova). Proto se nebojte a využijte na-
šich služeb zdarma. Poradenství je poskytováno bezplatně dle zákona. Po-
radnu lze kontaktovat telefonicky, mailem, dopisem nebo osobně. Z důvo-
du časové vytíženosti poradny však doporučujeme před osobní schůzkou 
předchozí telefonickou domluvu, jelikož objednaní klienti mají přednost.

Díky projektu TANDEM aneb SPOLU TO ZVLÁDNEME, Vám na-
bízíme zdarma rozšíření služby Sociální poradny na kontaktním místě 
přímo v Morkovicích.

Kdy a kde nás můžete kontaktovat? 
Kontaktní místo Sociální poradny v terénu: 
Úterý 9:30 – 15:00   Kolaříkova 879, Morkovice,
Sociální pracovnice:  Veronika Běhalová, DiS., tel.: 732 518 381

Co Vám bezplatně nabízíme?
• Dluhové poradenství – např. sepsání žádostí o splátkové kalendáře, po-

moc při vyjednávání s věřiteli, informace o insolvenčním návrhu (tzv. 
osobním bankrotu), příprava k jeho sepsání.

• Poradenství v  oblasti exekuce – návrh na  zastavení exekuce, odklad 
exekuce, námitky proti výši exekučních nákladů, vyškrtnutí věcí ze sou-
pisu exekuce, vylučovací žaloba, asistence při vyjednávání s exekutory.

• Rodinné poradenství – sepisování návrhů na úpravu práv a povinností 
k nezletilým či zletilým dětem, úpravy výživného, příspěvek na výživu a 
úhradu některých potřeb neprovdané matce, rozvodová problematika 
(vyživovací povinnost mezi manžely, rozvod, úprava společného jmění 
manželů).

• Bytová problematika – konzultace nájemních smluv a vztahů, informa-
ce o možnostech sociálního bydlení.

• Sociální poradenství – informace o sociálních dávkách, pomoc při se-
pisování žádostí v oblasti dávek, informace o pomoci z Tříkrálové sbír-
ky, úvěrové jízdenky, doprovod na úřady, instituce, případně terénní 
forma poradenství (v závislosti na kapacitě poradny). 

Podpora a rozvoj vybraných sociálních služeb ve Zlínském kraji je 
spolufi nancován Evropskou unií, Evropským sociálním fondem z Ope-
račního programu Zaměstnanost.

Městská knihovna v Morkovicích
pořádá cestovatelskou přednášku

Kambodža, Laos a Th ajsko

v pondělí 17. února 2020 v 18.00 hodin
v sále kláštera

Cestovatelé Alena a Jirka Márovi putovali 40 dní po Indočíně. V pestré projekci vám před-
staví nádherné barevné chrámy, exotickou přírodu i život obyčejných lidí. Dozvíte se, jaké má 
člověk pocity při jízdě na slonovi nebo když vám na hlavu skočí opice. Překvapí vás unikátní 
tržiště na kolejích nebo vodních kanálech. Zjistíte, co všechno se dá vyrobit z krokodýla, jak 

chutnají pečení pavouci nebo k čemu slouží pálenka z jedovatého hada. Poznáte život dlouho-
krkých žen a překvapí vás povinnost mužů zaplatit rodičům za budoucí manželku. Při líčení 

historek z putování Indočínou se poučíte i pobavíte.
Jiří Mára je autorem dvaceti cestopisných knih a dokumentárních fi lmů z různých koutů 

světa.

Více informací naleznete na www.jirkamara.cz
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DH MORKOVČANKA

Poděkování za dar svobody

Činnost Kulturní komise města v roce 2019

Rok 2019 by se dal shrnout slovem „super“. Byl plný nezapomenutel-
ných setkání a zážitků. Hudebně jsme doprovodili spoustu nových akcí, 
také se naše kapela rozrostla o nové členy. Začátkem roku 2020 nás čekají 
plesy a ostatky, více informací o připravovaných akcích najdete na našich 
facebookových stránkách.

Za celou kapelu bych Vám chtěl popřát krásné prožití vánočních svát-
ků a hodně zdraví do nového roku. 

kapelník Bc. Svatopluk Krejčí

17. listopadu 2019 uplynulo 30 let od sametové revoluce. Revoluce, 
která změnila totalitní systém v demokracii. Pěvecký sbor Cantus se roz-
hodl ve spolupráci s farností Morkovice uspořádat slavnostní koncert du-
chovní hudby, jako poděkování za dar svobody, který se uskutečnil v ne-
děli 10. listopadu v kostele sv. Jana Křtitele v Morkovicích. Spolu s naším 
sborem vystoupil Brněnský fi lharmonický sbor Beseda brněnská se svým 
dirigentem panem Petrem Kolařem, který je ředitelem kůru a varhaník 
v katedrále sv. Petra a Pavla v Brně. Vyučuje hru na varhany a impro-
vizaci na brněnské konzervatoři. 
Obě pěvecká tělesa doprovodil 
orchestr složený z Holešovského 
komorního orchestru, z pedago-
gů a žáků Konzervatoře a ZUŠ 
v Kroměříži a ZUŠ v Němčicích 
nad Hanou. Na programu byly 
skladby českých a moravských 
hudebních skladatelů. Náš diri-
gent a sbormistr Vladimír Bleša 
je autorem kantát Svatý Cyril a 

Nedílnou součástí kulturního života v Mor-
kovicích-Slížanech je i činnost Kulturní komise. 
Také v tomto roce 2019 jsme se snažili, přinášet 
Vám, celou řadu kulturních akcí, ať již tradičních 
nebo i těch nových.

Velikonoční výstava
Jednou z prvních akcí, na kterou se mohli 

obyvatelé Morkovic-Slížan těšit, byla jarní Veli-
konoční výstava. Ta se uskutečnila v termínu 12. 
a 13. dubna v prostorách hasičárny. V pátek byla 
výstava otevřena v dopoledních hodinách pro 
mateřské a základní školy, v sobotu pak pro ve-
řejnost. Návštěvníci se mohli pokochat pohledem 
na celou řadu již známých vystavovatelů a jejich 
produktů a výrobků. Chybět nemohly velikonoč-
ní dekorace, sladkosti a mnoho dalších výrobků. 
Každý si jistě přišel na své.

Červencová noc
Každoroční akce Červencová noc byla na-

plánována na 13. července. Ačkoliv se těsně před 
tímto datem opravila sokolovna a bylo tak možné 
ve spolupráci se Sokoli akci uskutečnit, musela 
být nakonec kvůli špatnému počasí zrušena.

Světýlkový pochod
V říjnu uskutečnila Kulturní komise města ve 

spolupráci se základní školou Světýlkový pochod. 

Využit byl prostor haly ve škole, kde se malovalo 
na obličej nebo si mohly děti samy něco vybarvit. 
Se setměním začal také pochod s lucerničkami, 
který skončil na sokolovně. Zde proběhla ohnivá 
show, děti si mohly opéct špekáčky a zajít si na 
promítání fi lmu Pračlověk.  

Vánoční výstava a Mikuláš
Prosinec je již tradičně ve znamení Vánoční 

výstavy a Mikulášské nadílky spojené s rozví-
cením vánočního stromku. Vánoční výstava se 
uskutečnila těsně před první adventní nedělí na 
sokolovně. K vidění byla opět celá řada známých 
i nových vystavovatelů. Lidé si mohli nakupo-
vání zpříjemnit prohlídkou malých rodinných 
betlémů. O týden později se uskutečnilo rozsví-
cení stromku na náměstí, společně s příchodem 
Mikuláše a jeho čertovsko-andělské družiny. O 
hudební doprovod se postarala ZUŠ 
Morkovice a sourozenci Naučovi.

Mimo tyto akce, na které jste v 
Morkovicích-Slížanech již řadu let 
zvyklí, se realizovaly rovněž dva zá-
jezdy. Jedním z nich byl zájezd do 
Zlína na divadelní představení Petr 
a Lucie a na podzim se pak mohli 
zájemci vypravit v doprovodu vyni-
kajícícho průvodce pana Kočího, do 

Krakova.
Nápomocní jsme byli i u promítání tzv. Out-

doorových fi lmů, jejichž projekce se uskutečnila v 
říjnu na sokolovně.

Chtěla bych tímto poděkovat všem členům 
Kulturní komise za jejich celoroční pracovitost a 
nasazení, se kterým organizovali a organizují jed-
notlivé akce. Ne vždy je jednoduché vše napláno-
vat tak, aby to klaplo na výbornou, ale snažíme se 
udělat maximum proto, aby jste byli spokojeni a 
rádi na naše akce chodili. Děkuji také všem, kteří 
s námi na akcích spolupracovali.

Už teď se můžete těšit na připravované akce 
na příští rok.

Na viděnou na některé z kulturních akcí se 
těší členové Kulturní komise.

Za Kulturní komisi předsedkyně 
Mgr. Eva Bánská

Metoděj a Svatá Anežka Česká, která zazněla v premiéře. Poděkování patří 
farnosti Morkovice, jmenovitě P. Janu Stonovi, za vstřícnou pomoc při or-
ganizaci koncertu. Rovněž sponzoři akce Město Morkovice – Slížany, Ag-
rodružstvo Morkovice, Ovocná školka Litenčice, s.r.o. a Ptáček – pozemní 
stavby, s.r.o. si zaslouží náš dík.

V pátek 22. listopadu jsme ve stejném složení a se stejným programem 
koncertovali při orelských slavnostech na zámku v Holešově. Naše podzimní 
turné jsme zakončili v neděli 24. listopadu v Katedrále sv. Petra a Pavla v Brně 

na Petrově.
Pěvecký sbor Cantus děkuje 

všem svým příznivcům a návštěvní-
kům koncertů a již nyní srdečně zve 
na vánoční koncert, který se usku-
teční 4. ledna 2020 v kostele sv. Jana 
Křtitele v Morkovicích.

Přejeme všem klidné prožití 
adventu a radostné a požehnané vá-
noční svátky.

Výbor PS CANTUS
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MC Sluníčko

Vánoce na ZUŠce

Kynologie 2019

Naše SLUNÍČKO v září 2019 vstoupilo do 
své 8. sezóny a stále se drží svého stěžejního 
úkolu – přivítat maminky s dětmi předškolko-
vého věku (0-3 roky) a nabídnout jim hernu či 
cvičení nebo také tvoření uprostřed kamarádů 
malých i větších a maminek nebo tatínků. 

Letošní „dušičkový“ lampioňák - seznamo-
vák proběhl za pěkného počasí a v dobré náladě 

* VÁNOČNÍ KONCERT – neděle 15. 12. 2019 v 15:00, víceúčelový sál
* BENEFIČNÍ TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT – neděle 12. 1. 2020 v 

15:00, chrám sv. Jana Křtitele Morkovice
Milí čtenáři tohoto zpravodaje... Dovolte mi Vás všechny pozdravit a 

zároveň pozvat na naše koncertování. Dále přeji nám všem poklidně prožité 
Vánoce. Do nadcházejícího roku pevné zdraví, hodně sil a stále úsměv na 
tváři.

vedoucí pobočky Vojtěch Ludík, DiS.

Vážení přátelé kynologie,
rok 2019 byl plný aktivit a změn. 
Co se týká akcí, které u nás proběhly, tak si dovolím jednoduché shrnutí:

AKCE SPOLKU ÚČAST NA AKCI

Kurz poslušnosti 35 psů

Zkoušky z výkonu 27 psů

Závod O pohár starosty (kategorie ZZO, ZZO1, 
ZVV1, IGP1, IGP3) 22 psů

Závod Obranářský speciál (kategorie ZZO, ZZO1 
(poslušnost) a ZVV1,2,3 s IGP1,2,3 (pouze obrany) 
+ speciální obrany)

44 psů

Závod v coursingu a tahání pneumatik jarní 54 psů

Závod v coursingu a tahání pneumatik podzimní 56 psů

za účasti 50 lidiček. Další hojně navštívenou akcí 
bylo tradiční „Vánoční focení dětí“ s Kamčou. 
Opět se těší přes 50 sluníčkových kamarádů na 
fotky jako z ateliéru. Kamča se s nikým nemazlí 
a výsledek je parádní – díky Kamčo! 

A je tu Mikuláš a vánoční besídky – zřejmě 
už poslední na našem nynějším působišti v sute-
rénu ZŠ Morkovice. ŠKODA... Je nám tu dobře. 

V rámci brigádnické činnosti došlo k dalšímu zvelebení areálu. Za 
pomoci dotace od města Morkovice – Slížany se nám podařilo zakoupit 
plechovou garáž na uskladnění materiálu, investovat do nových výcviko-
vých pomůcek a zútulnit celkově areál spolku.

 Spolupráce se Záhoráckým šprintérem, který se věnuje coursingu 
nadále pokračuje a dvakrát ročně pořádáme závody. A jelikož máme rádi 
pobyt na čerstvém vzduchu a rádi bereme i své čtyřnohé přátele, děláme 
i společné procházky okolo Morkovic – Slížan. Celkem jsme absolvovali 
dvě procházky, v letních měsících jsme kvůli příliš vysokým teplotám vy-
cházky nepořádali. Jednou se nás sešlo na procházku víc, jindy méně, ne 
vždy počasí a zdraví dovolilo.

Chtěla bych poděkovat všem, kteří se podílejí na rozvoji kynologické-
ho sportu u nás v Morkovicích – Slížanech, zejména donátorům, sponzo-
rům, členům spolku a přátelům, kteří nám s výcvikem psů pomáhají. A 
chtěla bych i poděkovat členům, kteří již nejsou mezi námi. V letošním 
roce jsme se naposled rozloučili s naším dlouholetým příznivcem a člově-
kem, který se podílel na znovuobnovení kynologických aktivit v Morko-
vicích, panem Květoslavem Ptáčkem.

V následujícím roce 2020 přeji všem příznivcům kynologie pevné 
zdraví a mnoho radosti ze společně strávených chvil s Vašimi psy.

Bc. Lenka Obrtelová

Děkujeme vedení 
města Morkovice 
-Slížany a ZŠ Mor-
kovice. 

Přeji všem na-
šim dětem i rodičům šťastné a veselé Vánoce a 
zdravý a požehnaný nový rok 2020.  

Teta Maruška



Morkovice Slížany 13

„Zákoutí“

Turistická akce Bzenec „Váté písky“ - 19. 10. 2019

I na takováto „zákoutí“ můžete narazit při 
procházkách okolo Morkovic-Slížan. Člověka 
napadne: Proč to někdo dělá? Proč se někdo 
trmácí s těžkou matrací a igelitkami plnými 
plastového odpadu, aby je vyhodil do křoví u 
polní cesty, když máme popelnice, kontejnery 
na plast, sklo, oděvy po celém městě a sběrný 
dvůr, kde se zdarma můžeme zbavit nepotřeb-
ných věcí? Nabízí se snad jednoduchá odpověď, 
že tito lidé mají absenci orgánu, který z nás dělá 
Homo sapiens. V každém případě je to naprostá 
bezohlednost vůči přírodě i vůči lidem.

Jiří Vinklárek

Bzenec, pro naši turistickou skupinu, do-
sud neprobádaná oblast. Říjnové ráno s leh-
kou mlhou a my cestovali ranním vlakem do 
Bzence - přívozu. Snídaně, malá štamprlička 
na rozehřátí, aby se dobře šlapalo a už dojíž-
díme do místa dnešního výletu. Před námi 
se rozléhá nádherný borovicový les a noha se 
jemně boří do písku. Vydáváme se směrem 
po naučné stezce k pískovně, kde je největší 
oblast písku.  Dozvídáme se, že celé okolí je 
osázené kanadskou borovicí, která je schopna 
zalesnit písčitou oblast a tím zamezit postup-
nému posunu písku, který by to zde přeměnil  
na písečnou poušť. Vidíme tu místy trávu, 
spoustu mechu a těch hub i v tuto pozdnější 
dobu. Krajina je to v současnosti krásná, les 

čistý, stromy úžasně v zákrytech zasázené jako 
podle pravítka. Vydáváme se dále k Žilkovu 
dubu, starému cca 300 let, který bohužel před 
pár lety uschl, ale jeho monumentální obvod 
4,8 metrů a průměr koruny 34 metrů připo-
míná legendu o loupežníku Žilkovi, který žil 
v jeho koruně. Noha nohu mine, lehkým teré-
nem bez převýšení, mírně se bořící do písčité 
půdy, vdechujeme svěží vůni borovic a blížíme 
se k městu Bzenec. Zde se   po skupinkách roz-
ptylujeme po městě. Někdo se lehce občerství 
obědem, jiný spočine na lavičce a poté se vy-
dávají po památkách. Za shlédnutí určitě stojí 
Kaple sv. Floriána a Šebestiána, která je mírně 
na kopci, ale úžasný výhled z vyhlídky v kapli 
do okolní krajiny nám místy bral dech. Kaple 

byla zrekonstruována v loňském roce. Někte-
ří nahlédli k Bzeneckému zámku, který není 
bohužel udržován, za zmínku snad stojí lípa 
v zámeckém parku, která je přes 500 let stará. 
Další naše kroky už míří opět k nádraží, kde 
se všichni setkáváme u vlaku. Počasí nás opět 
nezradilo, sluníčko krásně hřálo na těle i na 
duši a my si užili krásný den v přírodě s partou 
skvěle naladěných lidí. Nikomu ani nepřišlo, 
že jsme nachodili krásných 15 kilometrů. 

Myslím, že tato oblast stojí za shlédnutí a 
příště bychom se mohli vydat opačným smě-
rem k meandrům Moravy a krásám města Ve-
selí nad Moravou. Díky všem za účast a těšíme 
se i na ostatní zájemce z široké veřejnosti.

Klub českých turistů Morkovice

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ MORKOVICE
pořádá v úterý 31. prosince 2019

SILVESTROVSKÉ SETKÁNÍ U SVATÉ ANNY
odchod ve 13. 00 hodin od restaurace Mezi stromy

TRASA: 8 KM
Špekáček a poleno dřeva s sebou.

Setkání se koná za každého počasí.
MILOVNÍKY PŘÍRODY A POHYBU ZVOU POŘADATELÉ
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Tradiční branný závod u nás v Morkovicích

8. říjen Památný den sokolstva

Na konci září náš sbor pravidelně pořádá 
závod požárnické všestrannosti. Letos 28. září 
již po čtrnácté. V tento sváteční den si k nám 
přijelo poměřit své znalosti a dovednosti 21 
hlídek v kategorii mladší a 32 hlídek v katego-
rii starší. Na start se postavily tříčlenné hlídky, 
které se snažily na trati dlouhé asi 2,5 km splnit 
co nejlépe úkoly na stanovištích: střelba, topo-
grafi e, zdravověda, uzly, požární ochrana a pře-
konání překážky (lano). 

Nejen soutěžící, ale i vedoucí netrpělivě 
sledovali průběžné výsledky, které se s každou 
doběhnutou hlídkou měnily. S drobnou deš-
ťovou přeháňkou doběhly poslední soutěžící, 
poslední čas byl zapsán, připočteny trestné mi-
nuty a mohlo dojít k vyhlášení celkových vý-
sledků. Pro všechny soutěžící byly připraveny 
krásné ceny. Medaile si mohlo odvézt sice jen 
pět nejlepších hlídek, ale poražený nebyl urči-
tě nikdo. Tento závod je pro většinu družstev 
generálkou na podzimní okresní branný závod, 
proto je tato zkušenost na „nanečisto“ k neza-
placení.

A jak si vedly naše hlídky?
V kategorii mladší - hlídka se startovním 

číslem 3 ve složení Karolína Valouchová, Jana 
Gajdůšková a Štěpán Havel si doběhla pro 20. 
místo, hlídka č. 4 složená z Natálie Dobiášo-
vé, Štěpána Judase a Lukáše Mišurce pak pro 
místo 15. Startovní číslo 2 své hlídce – Tereza 
Dobiášová, Gabriela Vlčková, Adina Sklářová, 
malinko předznamenalo i konečný výsledek, a 

Sokolovna v Morkovicích po půlroční pauze ožívá sokolskou činností 
sportovní, cvičitelskou, ale také nezapomínáme na připomínku významných 
dní a událostí v dějinách sokolstva, československého a později českého státu. 
Tuto aktivitu považujeme za stejně důležitou jako činnost sportovní a je nedíl-
nou součástí kulturního a společenského účelu spolku. Proto jsme se rozhodli 
připojit se k vyvěšování  vlajek během státních svátků, ale také připomínat 
tragické dny v našich dějinách.  8.říjen, jako Památný den sokolstva jsme 
nemohli samozřejmě vynechat. Sraz byl stanoven na 19.00h na Sokolovně v 
Morkovicích. Pod vlajkou České obce sokolské a s kokardami připevněnými 
na oděvu, vyrazili jsme k Pomníku padlým u hřbitova v Morkovicích. Zde 
jsme se seznámili s událostmi roku 1941 a uctili památku padlých sokolů v 
boji proti všem druhům diktatury. Na závěr zazněly verše Br. Otakara Smrčky 
uveřejněné v brožuře vydané ČOS k tomuto památnému dnu. I přes nepřízeň 
počasí byla účast nad očekávání vysoká. Tímto chci poděkovat všem členům 
jednoty, starostovi města, kulturní komisi města a přítomné veřejnosti za tuto 
důstojnou chvilku a snad vytvoření nové tradice v Morkovicích.

Viktor Bleša – starosta T.J. Sokol Morkovice

to krásné 2 místo. Osamocená Eliška Adamová 
vypomohla staršímu družstvu SDH Prasklice, 
se kterým získala 31. místo.

Kategorie starší – hlídka č. 5 Lucie Bayero-
vá, Eliška Kneblová, Daniel Vlček obsadila 21. 
příčku, hlídce číslo 10 – Matěj Štěpánek, Daniel 
Jurajda a posila z Bělova patřilo místo 18. a i v 
této kategorii 2. místo a stříbrné medaile patřili 
domácím a to hlídce č. 3 Natálii Podrazilové, 
Elišce Balážiové a Vítu Vymazalovi.

Za krásné ceny děkujeme sponzorům – 
europoslankyni Kateřině Konečné, Zlínskému 
kraji a městu Morkovice – Slížany. Poděkování 
míří i k rozhodčím za spravedlivé hodnocení 
a v neposlední řadě všem, kteří se na přípra-
vě, organizaci a zdárném průběhu této soutěže 
podíleli.

Na příštím jubilejním 15. ročníku závodu 
požárnické všestrannosti ahoj.

Mgr. Lenka Stojanová, členka sboru
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Konec roku a s ním spjatá rizika

FC Morkovice

Blíží se nám konec roku a s tím i vánoční 
svátky. K Vánocům neodmyslitelně patří zdobe-
ní stromečku, vyrábění betlému, pečení cukroví, 
rozdávání dárků, přejídání kaprem s bramboro-
vým salátem. Také k nim patří i dobrá nálada, 
setkávání se celých rodin, klid a pohoda. Násled-
ně po Vánocích nás čeká konec roku, který je 
samozřejmě spjatý se silvestrovskými oslavami. 

Se vším, co nás čeká, se pojí i rizika, a to rizi-
ka požáru. Dávejte prosím pozor při zapalování 
svíček na adventním věnci, na štědrovečerním 
stole a na všech ostatních místech. Počínejte si 
tak, aby od svíčky nemohl vzniknout požár. V 
nejlepším případě používejte kvalitní nehořlavé 
svícny, které i při převržení nebo roztavení svíce 
nezpůsobí neštěstí a Vánoce se nestanou kata-
strofou. V žádném případě opět nesmíme zapo-
mínat, že zákon o požární ochraně č. 133/1985 

Fotbalový rok 2019 začal pro FC Morkovice zásadní změnou a to, 
že po 7 letech ve funci prezidenta FC Morkovice se rozhodl skončit Petr 
Jablunka st.. Za jeho odvedenou práci mu děkujeme. Na jeho místo byl 
zvolen Ing. David Vlček, Dis. a s ním byl zvolen i nový výbor, jehož další-
mi členy jsou Bc. Marek Bleša, Ing. Jan Bleša, Jiří Juřena, Radomír Barnet, 
Martin Koutňák st. a Jakub Kapounek. Svoji činnost započal nový výbor 
svoláním brigády, na které se vyhrabávalo listí, uklízelo kolem hřiště a 
také se usazoval nový stánek na bufet, aby bylo vše do jarní části sezóny 
připraveno. Této brigády se zúčastnilo přes 20 dobrovolníků, kterým za 
jejich práci děkujeme. Fotbalová sezóna 2018/2019 výsledkově nezklamala 
a naše mužstva si vedla slušně. Muži A obsadili v krajském přeboru hezké 
6. místo, muži B se umístili na 12. místě v krajské soutěži I.B třídy sk. C, 
dorost skončil na krásném 4. místě krajské soutěže sk. B, st. a ml. žáci hráli 
krajskou soutěž sk. B a skončili starší na 6. místě a mladší na 5. místě. Starší 
přípravka hrála krajskou soutěž a také okresní přebor, mladší přípravka 
hrála krajskou soutěž a nejmenší děti hrály za fotbalovou školičku a to for-
mou turnajů. U těchto mužstev se výsledky nezveřejňují, ale určitě je nutné 
říci, že si děti vedly výborně a patří k nejlepším ve svých kategoriích. Je 
skvělé vědět, že fotbal děti baví a jsou vidět úspěchy a konkurujeme větším 
klubům, které mají mnohem větší a lepší zázemí i fi nanční možnosti. Za 
to vše patří velký DÍK všem, kteří se na tomto podílejí, ať už samotní hráči, 

Sb. nám ukládá povinnost učinit odpovídající 
opatření proti vzniku a šíření požáru. Riziko 
požáru nehrozí jen od svící, ale i od osvětlení 
vánočního stromečku. Používejte jen originální 
testované osvětlení. 

Ještě nebezpečnější jsou silvestrovské oslavy, 
kde je riziko vzniku požáru, z důvodu ohňostro-
jů, velké. Není to ale vše, jelikož nám hrozí i ri-
ziko poranění z výbuchu pyrotechniky. Nejlepší 
minimalizací rizika je sledovat jen profesionální 
ohňostroje, ale pokud se do pyrotechniky pustí-
te sami, tak dodržujte určitá pravidla.
Vždy:
- kupujte pouze originální pyrotechniku,
- postupujte podle návodu výrobce,
- zkontrolujte okolí a vypouštějte jen na vol-

ném prostranství (v nejlepším případě smě-
rem do polí).

trenéři, funkcionáři, fanoušci, naši členové a v neposlední řadě také spon-
zoři, bez nichž bychom nemohli fungovat na takové úrovni. DĚKUJEME.

Před novou sezónou 2019/2020, která začínala v srpnu, jsme uspo-
řádali další větší brigádu, na které jsme brousili lavice na tribuně a mě-
nili špatné desky. V další fázi se vše natíralo do jedné z klubových barev 
(modrá). Vše jsme chtěli stihnout do nové sezóny, a tak se chodilo natírat 
ve volném čase dobrovolníků. Důvod byl jednoduchý – udělat příjemnější 
prostředí pro všechny, kteří areál hřiště navštěvují. Opět chceme poděko-
vat všem, kteří se této akce účastnili a díky nim se mohla nová sezóna začít 
již na zrekonstruované tribuně. Tato část sezóny se pro nás vyvíjí slibně, 
neboť muži A jsou zatím na 5. místě KP, muži B jsou 10. v I.B třídě, dorost 
je na 9. místě KS, st. a ml. žáci drží vedoucí příčku své soutěže (KS), což 
je nádherné. A i ti nejmenší nadále patří k těm nejlepším ve svých skupi-
nách. Všem za to patří uznání a  poděkování a věřím, že i nadále budeme 
všichni pracovat na zlepšování podmínek pro rozvoj FC Morkovice. Ještě 
jednou děkuji všem sponzorům i všem ostatním, kteří se jakkoliv podílejí 
na fungování klubu. 

Za FC Morkovice chci všechny srdečně pozvat na náš první fotbalový 
ples, který se bude konat 29.2.2020 v Sokolovně v Morkovicích. Budeme 
se těšit.

za FC Morkovice, Ing. David Vlček, DiS. - prezident FC Morkovice

Venku se pořád ochlazuje a my si přitápí-
me, a proto připomínám, kdo ještě neprovedl 
revizi komínu, tak by tak měl učinit co nej-
rychleji. Revizi komínu si necháme provést 
jednou ročně odborně způsobilou osobou a 
vždy uschováme doklad. Čištění provádíme 
podle druhu materiálu, kterým topíme. U ply-
nu provádíme jedenkrát ročně a u pevných pa-
liv s klasickým sezónním topením provádíme 
minimálně dvakrát ročně a topíme pouze kva-
litním materiálem. 

Vážení spoluobčané všem Vám přeji pří-
jemné a krásné prožití svátků vánočních, boha-
tého Ježíška, mnoho štěstí a zdraví do nového 
roku 2020. 

Bc. Pavel Krejčí
preventista SDH

Zpáteční lístek: Když se peří drávalo

 I zimní měsíce měly své nezapomenutelné kouzlo a půvab. Jsem 
již hodně stár a dodnes si pamatuji, jak to u babičky vypadalo v 
mých dětských letech.

  Po vánocích, když se zabila poslední husa, nastalo draní peří. 
To se v kuchyni sešly některé ze sousedek a bylo u nás živo.  Babičky 
zcela jistě věřily ve strašidla, a když spustily, nikdo ani nedýchal. 
Marně byste jim vyvraceli, že strašidla nejsou, ale proč přemlouvat 
dospěle, nemám pravdu? 

  Často se stávala, že babičky čekaly, až my, děti, usneme. Ovšem 
my jsme podle přání ulehly, ale nikdo z nás neusnul. Nesmělo nám 
ujít ani jedno slovo.

  Tenkrát bylo v chalupě útulno. Dračky usedly kolem velkého 
stolu, babička přinesla pytel s peřím, vysypala část na stůl a draní 
započalo.

  Dědeček většinou sedával ve svém vlastnoručně upletené prou-
těném křesle pod rádiem mezi dvěma okny a v ústech svíral ohnuté 
„viržinko“ nebo „čibuk“ a …, nekouřil. A také se nevměšoval do ho-
voru žen. Občas opustil své místo a přešel ke kachlovému sporáku, 
přiložil do něj pár polínek, aby oheň nevyhasl.

  Pěkně se to při draní peří povídalo. Babičky předváděly své po-
vídání pomaloučku, napjatě. Zvláště když hovor zabředl mezi stra-
šidla. Mezi takovými vypravěčkami vynikala jedna z tetiček, na je-
jíž jméno si už, bohužel, nepamatuji. Byla už velmi stařičká, ale její 
ústa chrlila neskutečné množství příhod ze života, který ona zřejmě 
prožila.  Samozřejmě, že přítomné dračky ji poslouchaly, a když se 
podařilo jedné nebo dvěma tetičkám vstoupit do jejího vyprávění, 
pak přešel hovor na současný život, současnou mládež a nechyběly 
ani rady, jak by měl ten život omladiny vypadat, aby nedělala ostudu 
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rodinám a celým rodům.
  Dost dlouho jsme vydržely, my děti, vedle v ložnici přes zavře-

né dveře poslouchat. Nikdy jsme ale nevydržely do konce. Usnuly 
jsme a pohroužily se do jiných snů, takových, jaké mívají jen malé 
děti, oproštěné od starostí života, od problémů s omladinou a vů-
bec, někteří z nás i od strašidel, které vylétávaly vedle v kuchyni z 
úst našich tetiček a našich prarodičů.

  Nyní bych si dovolil našim mladším, mladým a nejmladším 
vysvětlit, co to vlastně takové draní peří bylo a jak probíhalo.

  Draní peří byla činnost, prováděná na venkově, kdy ženy sou-
sedky se za dlouhých zimních večerů sešly u rozpálených kamen, 
aby ručně oškubávaly praporky peří z ostnů, nebo také z brků z 
čistého husího nebo také někdy kachního peří. Peří se přineslo v pa-
pírovém pytli, nebo sypku, kde se po celý rok střádalo, do místnosti 
a část peří se vybralo a dalo na stůl. Peří muselo být čisté, muselo se 
již při chovu husí či kachen dbát na to, aby ptáci měly častý přístup 
k vodě, zejména před škubáním. U babičky ve Slížanech, pokud 
byly husy, stály na dvoře nízké „necky“, v nichž se obnovovala voda, 
pokud se jen mohlo a hlavně, pokud ji ptáci vycákali. Pamatuji si, že 
jsme jako děti občas, ještě v době, kdy bylo husí větší počet, nahá-
něly husy do malého rybníčku u kapličky. Ten kousek vodní plochy 
byl tak malý, že pokud se tam sešlo více hejn hus, bylo to tam jako 
na rynku při trzích. A my děti, jsme měly hodně práce rozpoznat 
to naše hejno, aby se nepomíchalo z jiným, posléze aby neodešlo do 
jiného stavení, než do toho našeho. Tenkrát jsem nechápal, že naše 
husy se drží stále pospolu a nemíní se promíchat s jiným. A také, 
když jsme je vyhnaly z vody, samy husičky zamířili uličkou zpět do 
svého rodného dvora.

  Když bylo peří ze sypků vysypáno, byl z toho na stole chumel 
peří s ostny a brky. Ty se musely od praporu řádně oddělit. Dračky, 
tedy ženy, stahovaly peří proti směru jeho růstu. Ručně otrhané peří 
pak po nějaké době odhrnuly pod nějako velkou překlopenou mísu, 
to aby se nepomíchalo sedrané peří s tvrdými částmi per a hlavně, 
aby nelétalo vzduchem při každém sebemenším závanu průvanu 
nebo kýchnutí. Pápěrka, to bylo to nejjemnější chmýří na konci 
ostnu a samotné ostny, se házely na podlahu. 

  Draní peří, to byla pořádná makačka. Peří se dralo několikrát 
do roka, zpravidla čtyřikrát. První peří se nazývalo „hubené peří“. 

To se škubalo jen vrchní peří a na huse se nechával „chmorek“. Při 
dalších škubáních se nejdříve škubalo peří a potom chmorek. Každý 
druh se uchovával zvlášť, protože chmorek, ten se nedral. Oškubané 
peří se nechávalo zaschnout. Zvláštním způsobem se škubalo peří 
na břiše zabité husy, to bylo to poslední škubání. Břicho se pokrylo 
vlhkou utěrkou a přežehlilo horkou žehličkou. Peří se odpařilo a šlo 
pak pěkně volně vytrhávat.

  A kolik toho peří mohlo být? Z jedné husy bývalo maximálně 
500 gramů hrubého peří po jednom oškubání. A pro představu, na 
jeden opravdu poctivý polštář je potřeba asi dvě kila sedraného peří 
a na pořádnou peřinu nebo také „duchnu“ muselo být připraveno 
čtyři až pět kilo peří. A že taková výbava na spaní z husího peří byla 
opravdu velmi cenná, svědčí fakt, že ruce žen se nezastavily několik 
hodin, většinou to byly tři, a sedraly jen čtyřicet dekagramů peří. 
Nejvzácnějším peří bylo peří prachové. To se nacházelo pod vnějším 
krycím peřím na prsou ptáka.

  Poslední den draní peří, na který se všechny dračky vždy těšily, 
byl spojen z pohoštěním a říkalo se mu „doderky“. Té dračce peří, 
které zbylo v ruce poslední pírko, se říkalo „pápěrnice“ a takové 
označení jí zůstalo až do příštího draní peří.

  A když bylo peří dost, pak ještě neprovdaná dcera mohla být 
šťastná, neboť bylo na venkově tradicí, že novomanželka přinesla po 
sňatku do společné domácnosti právě takové věci. Pořádná „duchna“ 
v kvalitním kanafasu nebo damašku, to byl přínos, nad který nebylo.

  My děti jsme nebyly žádnou budoucí nevěstou, peří dostávali 
naši rodiče, a my pak v něm i doma spávaly.

  A na co ještě se peří používalo? Vyráběla se z něj nejrůznější 
zvířátka, z obarvených per vznikaly ozdobné prvky na šaty a dodnes 
se používají tzv. „mašlovačky“ na potírání koláčů při pečení, či s 
nimi vymazávají mísy tukem.

  Byly to nádherné doby. Lidé se shromažďovali, povídali si, tře-
ba i zpívali, vyprávěli různé příhody, děti poslouchaly a zapamato-
valy si povídání vzpomínek, aby pak samy předávaly tyto vzpomín-
ky z generace na generaci.

  Jsem rád, že jsem byl i já přítomen té době, i když už to byla ta 
poslední. Vzpomínky jsou však hluboko uvnitř a já se musel s vámi 
o tuto vzácnou lidovou tradici podělit.

 Váš Ing. Mirko Králík

Zpáteční lístek: Ta naše písnička …
  Dobrý den, vážení a milí.  
  Jistě, že starší generace již v prvních slovech úvodu poznala 

refrén nádherné české písničky „Ta naše písnička česká, ta je tak 
hezká, tak hezká….“, od českého písničkáře Karla Hašlera.

  Byl to můj záměr, nazvat tímto veršem můj Zpáteční lístek do 
dětství. Chci totiž hovořit o písničce, zpívání a vůbec o hudbě. Chci 
ukázat na to, jak písnička, kterou zpívá dítě, působí na jeho myšlení 
a další vývoj tohoto malého človíčka.

  Zpívající děti jsou šťastné děti. V těchto slovech je hluboká 
pravda. Když pozorujeme děti při jejich hrách, shledáme, že všech-
ny velmi rády zpívají. Samozřejmě, že to není krásný školený zpěv. 
Jedno dítě kokrhá jako mladý kohoutek, druhé zase vykřikuje z pl-
ného hrdla svou radost, takže se často stává, že maminka nakoukne 
do dětského pokoje, nepřihodilo-li se jejímu miláčkovi nějaké ne-
štěstí. Když pozná, že tento křik není výrazem bolesti ale radosti, 
vrací se opět s klidem ke své domácí práci. Nebo se sama přidá a učí 
svou ratolest té nejjednodušší dětské písničce.

  Někdy koncert v dětském pokoji pokračuje, a ačkoli jedno zpí-
vá vysokou fistulou, druhé zase hlubokým hláskem, celek je však 
obdivuhodná harmonie radosti ze života, jež panuje v nádherném 
dětském srdci.

  Pozorujeme-li takového malého mužíčka, jak na svém divo-
kém houpacím koni jede do světa, nebo se může stát, že to už není 
na koni, ale v moderním plastovém šlapacím autě a přitom si zpívá 

svou vlastní písničku, nebo vidíme-li malou maminku, jak uspává 
svou panenku a tiše ji zpívá do ouška ukolébavku, uvědomíme si, že 
písnička patří do dětského života tak, jako teplá mateřská náruč a 
bezstarostná radost z maličkostí.

  Rád vzpomínám na svou maminku, která ráda zpívala a již v 
mém útlém dětství mne učila zpívat. Byla učitelkou, ve svých za-
čátcích také na škole v Morkovicích. V Kroměřížském učitelském 
ústavu se učila hrát na housle, aby pak předávala kouzlo hudby i 
dětem ve škole. Měla překrásný hlas.  Když vzala housle do ruky 
a ještě k tomu zpívala, byl to pro mne hudební ráj. Hudbu jsem si 
zamiloval a miloval jsem ji i do dospělosti. Začal jsem chodit do 
hudební školy, kde jsem začínal hrou na housle, později jsem své hu-
dební nadání předal trubce, klarinetu, kytaře, kontrabasu, havajské 
kytaře, foukací harmonice a ještě několika hudebním nástrojům, na 
kterých jsem samozřejmě již nedosahoval takové virtuozity, a také 
své kapele na gymnáziu v Přerově. Vystupoval jsem s kytarou také 
se svým profesorem, čtyřnásobným mistrem světa na foukací har-
moniku, Lubomírem Plevou na jeho vystoupeních, byl jsem členem 
dixielandu, účastnil jsem se přípravy a aranžování některých písní 
pozdějšího známého zpěváka Pavla Nováka, několik skladeb jsem 
sám zkomponoval, hrál jsem na housle a na kytaru v symfonickém 
orchestru Lubomíra Plevy, který založil právě on, poté má hudební 
cesta pokračovala i s jinými skupinami a rovněž pokračovala i na 



Morkovice Slížany 17

vojně. Už jako starší kmet, jsem zakoupil Panovu flétnu, na kterou si 
zafoukám dodnes.

  Maminka, když zjistila, jaké má její syn nadání, toužebně oče-
kávala, že se jednou postaví na podium jako hudebník a hudba bude 
jeho životním posláním. Zklamal jsem maminku, hudebníkem pro-
fesionálem jsem se nestal. Stále však miluji hudbu a občas si ještě 
nyní něco zabroukám jen tak pro sebe, s doprovodem mé kytary. 

  Ale vraťme se k dětem a krásným českým písničkám. Vím, že 
v dnešní době se těžce mluví o mládeži a české lidové písničce. Je 
jiná doba a hlavami mladých duní metal a jiné hudební žánry, které 
vyhovují současné mysli mladých.

  I tak se přimlouvám k našim nynějším maminkám, aby své děti 
učily co nejvíc lidových českých písní, neboť právě ty hovoří o pří-
rodě, lásce a o všem krásném, co člověka obklopuje a zpříjemňuje 
jeho život. Dobrá maminka, která se svými dětmi ráda zpívá, přede z 
duše své k duši dítěte zlatá vlákna krásy. I ona tím získává, neboť do-
stává příležitost nahlédnout hluboko do nitra dětí, což se při hrách 
často nestává. Matka ale musí volit pro dítě takovou písničku, která 
nepřesahuje svým obsahem dětský obzor, musí si otázkami zjistit, 
zda dítě ví, co zpívá, nebo jen slova bezmyšlenkovitě opakuje. Dítě si 
pak písničku, které rozumí, určitě zamiluje a bude si ji často notovat.

  Mou nejoblíbenější písničkou byl „Stojí voják na vartě, v roztr-

haném kabátě.“ Byl jsem jí tak posedlý, že večer, místo modlitbičky, 
jsem stál v postýlce, držel jsem se zábradlíčka, poskakoval jsem a na 
celé kolo jsem zpíval a zpíval. Možná, že to byla právě tato písnička, 
která mi zobrazila můj další životní osud.

  Jak jsem již dříve psal o své babičce, pak u ní ve Slížanech to 
se zpíváním nebylo jiné. Říká se, že děti, které zpívají, jsou šťastné. 
Domov, kde se zpívá, je domov požehnaný.  Ano, je to pravda. Zpíval 
jsem a byl jsem šťastný. A když mi bylo někdy ouvej, pak jsem sáhl 
po hudebním nástroji a zazpíval jsem si, zabrnkal, zafoukal a bylo 
mi zase líp.

  A jaké je mé krédo? Zpívejte se svými dětmi. Učte je českým 
písničkám, neboť:

Ty naše písničky, jsou jak ty perličky,
na šňůrce navlečené.
Kolik je krásy v nich a je to velký hřích,
že jsou tak opuštěné.
Zpívejte lidičky, ty naše písničky,
písničky z Moravy, z Čech.
Ta naše písnička, je sice prostičká,
ale je nejhezčí z všech.

Loučím se s vámi a vím, že mi dáte za pravdu. 
Váš. Ing. Králík Mirko

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ MORKOVICE

J. A. Komenský:

„Kdo nerad pěšky, tomu život těžký“

Zve všechny zájemce o pobyt v přírodě na akce I. pololetí 2020

Akce se konají za každého počasí.

Podrobný popis aktuální akce ve vývěsce na náměstí v Morkovicích.

Účast široké veřejnosti vítána!

11. 1. VYCHÁZKA K BÍLÉMU AKÁTU  Churá

19. 1. VÝROČNÍ SCHŮZE KČT   výbor

1. 2. BUNČ – SALAŠ   Bayerová

15. 2. BĚŽKY    Bayerová

29. 2. ROZHLEDNA FLORIÁNKA  Staňová 

14. 3. KŘÉBY    Kroutilíková

4. 4. ZOO LEŠNÁ    Blešová P.

18. 4. DEN ZEMĚ – ÚKLID STUDÁNKY   výbor

25. 4. MORKOVSKÉ VÉŠLAP  výbor

9. 5. VELKÝ KOSÍŘ   Blešová P.

23. 5. MIKROREGION MORKOVSKO Pásková

12.-16.6. VÍKENDOVÝ POBYT LIPOVÁ Blešová P.

20. 6. SOUTOK MORAVY A BEČVY  Bayerová

11.-18. 7. TÝDENNÍ POBYT
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